
PÖYTÄKIRJA

TOIMITTAJAKOULUTUKSEN NEUVOTTELUKUNTA

Aika: torstai 22.5.2003  klo 11.30  13.05
Paikka: YLE, hallintoneuvoston kokoushuone, Pasila

Läsnä: TaY Risto Kunelius
Kaarina Melakoski
Helvi Miettinen, siht.
Kaarle Nordenstreng, puh.joht.
Lotta Tuohino

JY Heikki Luostarinen (47 §)
HY/SSKH  Ullamaija Kivikuru (14 §)
TaiK Merja Salo
SJL Jarmo Häkkinen

Heljä Korpijoki
VTA Heikki Hakala, EteläSuomen Sanomat

Petteri Kauppinen
YLE Kaarina Karttunen

Juhani Wiio
Viesverk  Hannu Vanhanen
OPM SirkkaLeena Hörkkö (14 §)

1) Kokouksen avaus

Juhani Wiion toivotti osanottajat tervetulleeksi.

Puheenjohtaja Kaarle Nordenstreng avasi kokouksen ja totesi Helvi Miettisen
toimivan pöytäkirjanpitäjänä. Opiskelijoiden edustaja Lotta Tuohino (TaY)
toivotettiin tervetulleeksi.

2) Asialistan hyväksyminen

Hyväksyttiin sähköpostikutsussa esitetty asialista.

3) Edellisen kokouksen pöytäkirjan tarkastaminen

Pöytäkirjan kohdassa "Harjoittelijoiden palkat" tarkistettiin lause "Neuvottelukokous
oli Salokankaan kannalla siinä, että ohjatun harjoittelun tulee olla palkallista"
muotoon "..kesäharjoittelun tulee olla palkallista".

Tarkastamisen yhteydessä todettiin neuvottelukunnan asettamaan visuaalisen
journalismin työryhmään kokouksen jälkeen nimetyt jäsenet: JY Heikki Luostarinen,
TaY Risto Kunelius, HY/SSKH Ullamaija Kivikuru, Viestintätieteiden
yliopistoverkosto Riitta Brusila ja Hannu Vanhanen. TaiK oli nimennyt edustajakseen
Merja Salon jo aikaisemmin.

4) Ilmoitusasiat

 Tulosneuvottelut
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Visuaalinen journalismi

Risto Kuneliuksen mukaan neuvottelukunnan asettama työryhmä suunnittelee
visuaalisen journalismin alalle yhteistä laajaa maisteriohjelmaa, jossa olisivat mukana
TaY, JY, HY/SSH, TaiK ja Lapin yliopisto ja jonka ensimmäinen sisäänotto olisi
aikaisintaan ensi vuoden syksyllä. Parhaillaan kerätään koulutuksen elementtejä eri
laitoksilta. Ehdotus on tulossa kommentoitavaksi.

Todettiin, että tänä syksynä TaY ottaa vielä uusia opiskelijoita lehtikuvajournalismin
suuntautumisvaihtoehtoon.

Aikakauslehtijournalismi

Aikakauslehtijournalismin maisteriohjelmaa koskeva hankesuunnitelma ei mennyt
läpi tulosneuvotteluissa. OPM:n toimeksiannossa neuvottelukunnalle
aikakauslehtijournalismi oli yksi niistä kysymyksistä, jotka visuaalisen journalismin
hankevalmistelussa tuli ottaa huomioon.

Petteri Kauppisen mukaan tämä kytkentä on herättänyt vastustusta kentällä. Hän
totesi, että aikakauslehtimaisteriohjelma ei ole osa visuaalista journalismia ja se pitäisi
siksi erottaa visuaalisen journalismin hankepaketista.

Heljä Korpijoki välitti kokoukselle Suomen Aikakauslehtitoimittajain Liiton ja
Aikakauslehtien Liiton kannanoton, jonka mukaan ne olivat turhautuneita ratkaisusta,
koska aikakauslehtijournalismin maisteriohjelman suunnitteluun oli pantu paljon
rahaa ja aikaa.

SirkkaLeena Hörkkö totesi, että maisteriohjelmille on opetusministeriössä asetettu
korkeat laatuvaatimukset. Maisteriohjelma ei saa olla vain täydennyskoulutusohjelma
ja sen on oltava yliopistotasoista nuorten koulutusta.

Todettiin, että TaiK:ssa alkaa  ensi syksynä täydennyskoulutuksena
aikakauslehtijournalistikoulutus, 21 ov.

Koulutuspoliittiset kannanotot

 Viestintäalan koulutustoimikunnan syksyllä 2002 opetusministeriölle lähettämä
kannanotto, LIITE 1.

 Viestintäalan koulutustoimikunnan 15.5.2003 opetusministeriölle lähettämä kirje,
joka koskee selvityksiä  joukkoviestinnän ja mediaalan työvoimatarpeesta ja
ammattitehtävien kehityksestä, LIITE 2.

 Suomen audiovisuaalisen alan tuottajat ry:n koulutuspoliittinen kanta, LIITE 3.
 Suomen Journalistiliiton kannanotto opetusministeriölle liittovaltuuston

varsinaisessa kevätkokouksessa 23.  24.4.2003, LIITE 4.
 Kauppa ja teollisuusministeriön tiedote 65/14.5.2003 "Digimediatoimialaa

tutkittu perusteellisesti: Erikoisumalla menestykseen  koulutuksesta ylitarjontaa",
LIITE 5.

 Jäätteenmäen hallituksen 17.4.2003 antaman hallitusohjelman perusteella
ammattikorkeakoulujen ja yliopistojen välinen tilanne näyttäisi jatkuvan ennallaan
kahden pilarin linjalla.
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3. Toimittajakoulutuksen väylät yliopistoissa

Kandidaatti ja maisteritutkintotasojen asema työehtosopimuksessa

15.2.2005 saakka voimassa olevan TES:n 4.5 §:n 1. kohta kuuluu seuraavasti:
"Työehtosopimuksen mukaiseen vähimmäispalkkaan ilman
harjoitteluaikaa on oikeutettu henkilö, joka on suorittanut ylemmän
korkeakoulututkinnon, alemman korkeakoulututkinnon pääaineena
tiedotusoppi tms. tai alan ammattikorkeakoulututkinnon (medianomi).
Liittojen välillä vahvistetaan vuosittain tässä tarkoitetut tutkinnot."

Heikki Hakala totesi, että useimmiten opiskelijoilla on töihin tullessaan niin paljon
kesäharjoittelua ym., että pykälä on harvoin käytössä. Petteri Kauppisen mukaan
pykälä uusittiin, koska vanha systeemi oli liian yksityiskohtainen ja hankala käyttää.

Lotta Tuohinon mukaan säädös ei opiskelijan kannalta ole aivan marginaalinen,
koskapa monet ottavat kandintutkinnon ulos sen vuoksi.

Kandidaatti ja maisteritasojen asema uudessa tutkintojärjestelmässä

OPM:n asettaman työryhmän muistiossa "Yliopistojen kaksiportaisen
tutkintorakenteen toimeenpano (39:2002)" esitetään, että alempien
korkeakoulututkintojen sisältöjä kehitetään siten, että ne antavat yleiset
työmarkkinavalmiudet sekä hyvät valmiudet jatkoopintoihin. Nordenstrengin mukaan
termiä "yleiset työelämävalmiudet" on yritetty selventää, ilman tulosta. Määritelmä ei
kuitenkaan velvoita tekemään kandintutkinnosta ammattipätevyyden tuottavaa
tutkintoa.

Risto Kunelius listasi uuden tutkintojärjestelmän TaY:n toimittajakoulutukselle
mukanaan tuomia haasteita:
 Miten 3 vuodessa tuotetaan sekä yliopistotutkinto että alalla käyttökelpoiset

ammattitaidot?
 Kandidaattipuolelta on siirrettävä toimittajakoulutusta maisteripuolelle.
 Järjestelmä tuo uutena tutkinnon sisään sen, että kanditason jälkeen tapahtuu

horisontaalista liikettä: siirrytään tutkintolinjasta toiseen. Koulutuksen
suunnittelun kannalta tämä  merkitsee, että toisaalta maisteriohjelmakoulutuksesta
pitää tehdä niin haasteellista, että opiskelijat eivät lähde kandidaatintutkinnon
jälkeen muualle. Toisaalta maisterikoulutusta suunniteltaessa on ratkaistava, miten
rakentaa muualta tulleille kiinnostava tutkinto; miten kahdessa vuodessa pystytään
vetämään muualta tulleille sekä syventävät että ammatillinen opetus?

 Uusi tutkintojärjestelmä edellyttää oppiaineiden välisen yhteistyön tiivistymistä
ainakin tiedekunnan sisällä. Nykyisin tehdään paljon päällekkäistä.

Nordenstreng korosti, että harjoittelua ei olla leikkaamassa.

Heikki Luostarinen kertoi, että Jyväskylän yliopistossa
 voimavaroja halutaan siirtää maisterintutkintoihin.
 ammatillista keihäänkärkeä halutaan siirtää maisteritutkintoosaan.

Toimittajakoulutuksen kannalta voimavarojen siirto maisteritutkintoon on
järkevää. Linjaratkaisuja kandintutkinnon supistamisesta ei ole vielä tehty.
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Heikki Hakalan mukaan nykyisin suurin pulma työnantajan kannalta on, että tietyiltä
aloilta toimittajiksi hakeutuu vain vähän ihmisiä.

4. Neuvottelukunnan johtosääntö

Perustettiin työryhmä valmistelemaan neuvottelukunnan johtosääntöehdotus
seuraavaan kokoukseen. Työryhmään nimettiin Petteri Kauppinen, Heljä Korpijoki ja
Kaarle Nordenstreng.

5. Seuraavan kokouksen ajankohdasta sopiminen

Päätettiin, että seuraava kokous pidetään perjantaina 5.9.2003 klo 1315 Helsingissä
VTA:ssa, Lönrothinkatu 11.

Puheenjohtaja Kaarle Nordenstreng

Pöytäkirjanpitäjä Helvi Miettinen


